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מ'דארף האבן גוטע מידות צו די תורה

איז  רבינו  משה  ווען  אז  מדרש  אין  שטייט  עס 
האבן  תורה  די  נעמען  צו  כדי  הימל  אין  ארויפגעקומען 
נישט  האבן  זיי  )ווייל  ח"ו  שעדיגן  געוואלט  איהם  מלאכים  די 
געוואלט אז מ'זאל געבן די תורה פאר די מענטשן נאר זיי האבן געוואלט אז 

ס'זאל בלייבן אין הימל פאר זיי(, האט דער אייבישטער געמאכט 

א נס און משה רבינו'ס פנים האט אויסגעזעהן ווי אברהם 
אבינו'ס צורה, און דער אייבישטער האט געזאגט פאר די 
זענט  איר  איהם?  פון  נישט  ענק  שעמטס  עטס  מלאכים 
איהם  בי  געגעסן  און  אינדערהיים  איהם  ביי  געווען  דאך 
)בשעת די דריי מלאכים זענען געקומען צו אברהם אבינו ווי עס שטייט אין 

פרשת וירא(. 

דער אלטער רבי - מרן רבי יחיאל זי"ע עקלערט אז 
זאגן  צו  מוסר  געמיינט  דערמיט  האט  אייבישטער  דער 
נישט  זענען  זיי  אז  אויפווייזן  זיי  און  מלאכים,  די  פאר 
ווערד צו באקומען די תורה, און נאר די אידן זענען ראוי 
און  גוטע  האבן  אידן  וויבאלד  איז  טעם  און דער  דערצו. 
פירט  וואס  איינער  פאר  פאסט  עס  ווי  מידות  איידעלע 
זענט  איר  ווען  אז  רְאַיה  וְהָא  ערליך,  און  תורה'דיג  זיך 
אייך  ער  האט  אינדערהיים  אבינו  אברהם  צו  געקומען 
אייך  האט  ער  און  יפות,  פנים  בסבר  אויפגענומען  שיין 
געגעבן צו עסן און צו טרינקן. אבער איר פירט זיך פונקט 
מענטש  א  גיין  צו  געקומען  ס'איז  נאר  ווי  פארקערט, 
אויפפירן  זיך  און  שעדיגן  איהם  איר  ווילט  הימל  אין  דא 
איר  אז  סימן  גרעסטע  די  איז  דאס  איהם,  מיט  שלעכט 
קענט נישט מקבל זיין די תורה, וויבאלד איר האט נישט 
קיין תורה'דיגע מידות און איר האט נישט קיין שייכות צו 

די תורה. 
)ספה"ק ישמח ישראל ותפארת שמואל(

וַיִּתְיַצְּבוּ בְּתַחְתִּית הָהָר 

קבלת התורה מיט מסירות נפש

עס איז באקאנט וואס חז"ל זאגן )שבת דף פ"ח.( אויפען 
הַקָדוֹשׁ  שֶׁכָּפָה  מְלַמֵד   - הָהָר  בְּתַחְתִּית  "וַיִּתְיַצְּבוּ  פסוק 
אַתֶּם  אִם  לָהֶם  וְאָמַר  כְּגִיגִית  הָהָר  אֶת  עַלֵיהֶם  הוּא  בָּרוּך 
קְבוּרַתְכֶם" אז  תְּהֵא  שָׁם  לַאו  וְאִם  הַתּוֹרָה מוּטָב  מְקַבְּלִים 
דער אייבישטער האט אויפגעהויבן דעם בארג העכער די 
אידן ווי אן איבערגעדרייטער פאַס און ער האט געזאגט 
פאר די אידן אז אויב זענען זיי מקבל די תורה איז גוט, און 

אויב נישט וועלן זיי ח"ו באַגראָבן ווערן אונטערן בארג.

דער לעצטער רבי זי"ע - מרן רבי יצחק מנחם הי"ד 

האט געטייטשט אז אויב א איד וויל באמת מקבל זיין די 
תורה דארף ער עס אָננעמען מיט 'מסירות נפש' און מיט 
עס  גרייט  זיין  און  אייבישטער,  צום  דביקוּת  אמת'ע  אן 
מקיים צו זיין אין אלע אומשטענדן, ווייל תורה קען מען 
נישט מקבל זיין האלב-וועגס, און נאר ווען איינער איז אזוי 
מקבל די תורה אויף דעם אופן אז ער איז גרייט זיך מוֹסר 
נפש צו זיין און האלטן די תורה, דעמאלטס וועט די תורה 
זיך האלטן ביי איהם און זיינע קינדער און קינד'ס קינדער 
אויף אייביג. און אזוי ווי חז"ל זאגן "אֵין הַתּוֹרָה מִתְקַיֶימֶת 
עָלֶיהָ - די תורה האלט זיך נאר  עַצְמוֹ  בְּמִי שֶׁמֵמִית  אֶלָא 
ביי איינער וואס איז גרייט זיך צו לאזן שטארבן פאר די 

תורה הקדושה".

דער ענין איז אויך מרוּמָז אין די פרשה פון קריאת 
שמע וואס מיר זאגן יעדן טאג "וְאָהַבְתָּ אֵת ה' אֱלֹקֶיךָ בְּכָל 
נַפְשְׁךָ וּבְכָל מְאדֶֹךָ" אויב דו וועסט ליב האבן  לְבָבְךָ וּבְכָל 
אפילו  מיינט  נפשך  )בכל  נפש  מסירות  מיט  אייבישטער  דעם 
אויב איינער וויל הרג'ענען דעם מענטש ח"ו, אדער ובכל מאודך אויב מ'וויל 

אז  זיין  זוכה  וועסטו  דעמאלט'ס  געלט(,  גאנצע  זיין  צונעמען 

ווייטער לערנען מיט  וועסט קענער  דו  לְבָנֶיךָ"  "וְשִׁנַּנְתָּם 
איינעם  ביי  ווייל  דורות,  ווייטערדיגע  און  קינדער  דיינע 
וואס איז גרייט אויף מסירות נפש ביי איהם האלט זיך די 

תורה אויף שטענדיג.

געוואלט  אייבישטער  דער  דא  האט  דאס  און 
קבלת  ביי  יעצט  טאקע  ישראל,  כלל  ביי  פארזיכערן 
התורה האבן זיי זיך געפונען אין גאָר א הויכע מדריגה און 
זיי זענען געווען גרייט אויף מסירות נפש, אבער השי"ת 
האט זיי געוואלט לערנען דעם וועג אויף שפעטער ווען 
זיין  נישט  וועלן  זיי  און  גלות  אין  געפונען  זיך  וועלן  זיי 
אויף  נעמען  זיי  זאלן  דאָך  מדריגות,  הויכע  אזעלכע  אין 
דער  האט  דערפאר  און  נפש.  מסירות  מיט  תורה  די  זיך 
זייערע  העכער  בארג  דעם  אויפגעהויבן  אייבישטער 
קעפ, צו ווייזן אז מ'דארף מקבל זיין די תורה אפילו מיט 
מסירות נפש, און זיין גרייט אפילו צו שטארבן ח"ו פאר די 
תורה. און דאס האט זיי השי"ת געזאגט "אִם אַתֶּם מְקַבְּלִים 
הַתּוֹרָה" אויב זענט עטס גרייט מקבל צו זיין די תורה אזוי 
גוט  אייך  וועט  דעמאלטס  "מוּטָב"  נפש,  מסירות  מיט 
און ענקערע  ביי ענק  זיך האלטן  וועט  די תורה  און  זיין, 
גרייט  נישט  עטס  זענט  אויב  לַאו"  "וְאִם  אבער  קינדער, 
אויף מסירות נפש, "שָׁם תְּהֵא קְבוּרַתְכֶם" וועט איר חלילה 
גלות(,  די  אויף  רמז  א  איז  )שָׁם  גלות  אין  'דאָרט'  ווערן  באגראבן 
ווייל די תורה וועט זיך נישט האלטן ביי ענקערע דורות, 

און ממילא וועט עטס ח"ו פאַרפאַלן ווערן אין גלות.

)כ"ק מרן רביה"ק אדמו"ר האחרון הי"ד זי"ע(

פון אונזער הייליגער וויינגאָרטעןמכרם רבותינו

קבלת התורה נאר מיט אחדות
ביי מתן תורה שטייט וַיַּעֲנוּ כָל הָעָם יַחְדָּו וַיּאֹמְרוּ - אז אלע 
נַעֲשֶׂה" מיר  דִּבֶּר ה'  אֲשֶׁר  אידן האבן געזאגט צוזאמען "כּלֹ 
וועלן טוהן אלעס וואס השי"ת זאגט. דער הייליגער ישמח 
ישראל זי"ע טייטשט דעם פסוק, לויט די ווערטער פון חז"ל 
וואס די אידן  מַסָעוֹת  מדרש, אז מיר געפונען ביי אלע  אין 
זענען געפארן שטייט א לשון רבים 'וַיִסְעוּ וַיַחְנוּ' אוסער ווען 
זיי זענען אנגעקומען צו מדבר סיני פאר מתן תורה שטייט 
"וַיִּחַן שָׁם יִשְׂרָאֵל נֶגֶד הָהָר" וואס דאס איז א לשון יחיד - ויחן, 
און חז"ל דרש'ענען אז זיי זענען דעמאלטס געווען באחדות 
"כְּאִישׁ אֶחָד בְּלֵב אֶחָד" אזויווי איין מענטש מיט איין הארץ, 
זיי  ווי  זייער אחדות  געזען  אייבישטער האט  ווען דער  און 
האלטן זיך אזוי צוזאמען, האט דער אייבישטער געזאגט "עס 
איז געקומען די צייט וואס איך קען שוין געבן די תורה פאר 
מיינע קינדער". זעהן מיר פון דעם אז נאר מיט די כח פון 
אחדות האבן די אידן זוכה געווען צו קבלת התורה, וויבאלד 
זיי זענען געווען כאיש אחד בלב אחד. און דאס איז פשט דא 
אין פסוק וַיַּעֲנוּ כָל הָעָם "יַחְדָּו" וויבאלד די אידן זענען געווען 
'צזואמען' און באחדות, מיט דעם כח האבן זיי געקענט זוכה זיין 
אז "כּלֹ אֲשֶׁר דִּבֶּר ה' נַעֲשֶׂה" זיי וועלן מקבל זיין די תורה און עס 
קענען מקיים זיין.                                 )ספה"ק ישמח ישראל אות ז'( 

 די גאנצע עשרת הדברות
 ווענדט זיך אין אהבת ישראל

אזוי אויך געפונען מיר אז די לעצטע ווערטער פון די עשרת 
הדברות )ביי די איסור פון לא תחמוד שטייט( "וְכלֹ אֲשֶׁר לְרֵעֶךָ" האט 
דער אלטער רבי - מרן רבי יחיאל זי"ע געזאגט, אז די יסוד און 
די עיקר פון די גאנצע תורה איז נאר אחדות און אהבת ישראל 
אז מ'האט ליב א צווייטע איד, און אזויווי חז"ל דערציילן אונז 
די מעשה )שבת דף ל''א.( אז דער גֵר איז געקומען צו הלל הזקן 
אז ער זאל איהם מגייר זיין, האט איהם הלל אויסגעלערנט 
"מַה דְעַלָך סָנֵי לְחַבְרָך לֹא תַעֲבִיד" אז וואס דו ווילסט נישט 
מ'זאל טוהן צו דיר זאלסטו אויך נישט טוהן פאר א צווייטען, 
און דאס איז די עיקר פון די תורה )און הלל האט איהם געזאגט אז די 
איבריגע תורה איז נאר ווי א 'פירוש' אויף די מצוה פון ליב האבן א איד, און ער זאל 

עס גיין לערנען(. און אזוי זאגן אונז חז"ל "ואהבת לרעך כמוך זה 

כלל גדול בתורה" אז ליב האבן א חבר דאס איז די עיקר פון 
די תורה. און מיט דעם איז מסביר דער אלטער רבי זי"ע, אז 
דערפאר שטייט צום סוף פון די גאנצע עשרת הדברות וְכלֹ 
אֲשֶׁר לְרֵעֶךָ, ווייל דער אייבישטער זאגט אונז דערמיט "וְכלֹ" 
אז די גאנצע עשרת הדברות וואס שטייט דא געשריבן, דאס 
איז אלעס געוואנדן אין דעם אויב וועסטו האבן אין זיך די 
מידה פון ליב האבן יעדער איד און יעדער איד זאל זיי ביי דיר 

"אֲשֶׁר לְרֵעֶךָ" ווי דיין גוטער פריינט.
)ספה"ק ישמח ישראל אות ח'(

א גליון עוללות הכרם / אלכסנדר

א אוצר פון דברי תורה און 
דערציילונגען פון צדיקים

כח האחדות
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עַתָּה יָדַעְתִּי כִּי גָדוֹל ה' מִכָּל הָאֱלֹהִים
יתרו  פון  ווערטער  די  פון  ווייל  שווער  איז  לכאורה 
הערט זיך ח"ו אז ער האט אויך געגלייבט אין די אנדערע 
אָפּגעטער, נאר ער זאגט "כִּי גָדוֹל ה' מִכָּל הָאֱלֹהִים" אז דער 
אייבישטער איז בלויז 'גרעסער' פון זיי, און וויאזוי קען מען 
אזוי זאגן ח"ו. דער אלשיך הק' איז מסביר די כוונה פון יתרו 
אז מען דארף טייטשען זיינע ווערטער אזוי: "עַתָּה יָדַעְתִּי 
נאר ער  ווייס איך אז דער אייבישטער  יעצט  ה'"  גָדוֹל  כִּי 
באשעפער  איינציגסטער  און  גרעסטער  דער  איז  אליין 
הָאֱלֹהִים"  "מִכָּל  ווייס איך דאס?  ווי  פון  וועלט,  אויף דער 
וואס איך האב שוין געדינט אלע אָפּגעטער און  פון דעם 
עבודה זרה'ס אין די וועלט, און פון דארט ווייס איך קלאָר 
אז זיי זענען גארנישט ווערד, און נאר דער באשעפער ער 
איז גרויס און הייליג.                                           )תורת משה אלשיך(

וַיִּחַן שָׁם יִשְׂרָאֵל נֶגֶד הָהָר
בית  ספר  מחבר  )בעל  זי"ע  איזביצא  פון  יעקב  רבי  הרה"ק 
יעקב( האט געטייטשט אז מיר געפונען די סדר ביי מענטשן 

וואס גייען לאנגע וועגן אין די מדבריות, ווען זיי רוען זיך 
צו  זיך  כדי  בארג  א  אונטער  אראפזעצן  זיך  זיי  טוען  אפ, 
באשיצן פון די הייסע זון, און זיך אביסל אפצוקילן אין די 
אראפ  זיך  מען  זעצט  כלל  בדרך  און  בארג,  פונעם  שאָטן 
מיט'ן  און  בארג(  אויפען  אהן  זיך  לאַנט  )מען  בארג  צום  רוקן  מיט'ן 
זיך.  מ'געפונט  ווי  מדבר  דער  צו  אדער  גאַס  די  צו  פנים 
אנדערש איז אבער געווען ביי קבלת התורה ווען די אידן 
זענען געקומען מקבל זיין די הייליגע תורה, האבן זיי נישט 
און  זאכן,  הזה'דיגע  עולם  צו  שייכות  קיין  האבן  געוואלט 
זייער פנים איז געווען געוואנדן בלויז צום בארג סיני, ווייל 
עס האט זיי נאר אינטרעסירט די תורה. און דאס איז מרומז 
זענען  אידן  די  הָהָר"  נֶגֶד  יִשְׂרָאֵל  שָׁם  "וַיִּחַן  פסוק  אין  דא 
געשטאנען "נֶגֶד הָהָר" אויסגעדרייט צום בארג און אוועק 
פון די גאנצע וועלט. און דאס איז אויך די סיבה פארוואס 

זיי האבן דעמאלטס זוכה געווען צו זיין אזוי באחדות, און 
ווי חז"ל זאגן "כְּאִישׁ אֶחָד בְּלֵב אֶחָד" ווי איין מענטש מיט 
עולם  אין  איינגעזונקען  מ'איז  ווען  וויבאלד  הארץ,  איין 
הזה און אין אירע תאוות דעמאלטס קען מען צוקומען צו 
ווען מ'קוקט ארויס  לְבָבוֹת. אבער  פִּירוּד  מחלוקת און צו 
צו די תורה און מ'באהעפט זיך צום אייבערשטן דעמאלטס 
איז דא אחדות ביי אידישע קינדער.               )תפארת יוסף ראדזין(

לֹא תַחְמדֹ
עזרא  אבן  פונעם  ווערטער  די  באקאנט  זענען  עס 
וואס איז מסביר דער איסור פון "לא תחמוד" וואס לכאורה 
א  פאר  הייסן  מען  קען  וויאזוי  פארשטיין  צו  שווער  איז 
גלוסט  הארץ  דאס  גלוסטען"  נישט  זאל  "ער  אז  מענטש 
און  האט,  יענער  וואס  האבן  וויל  ער  און  יא...  אבער  דאך 
אז  'געפיל'  א  אויף  מענטש  א  באפעלן  מען  קען  וויאזוי 
ער זאל נישט האבן דעם געפיל פון גלוסטן. און דער אבן 
עזרא איז עס מסביר מיט א משל אז פונקט ווי א פשוטער 
וועט קיינמאל נישט גלוסטן חתונה צו האבן  דארפסמאַן 
א  גאר  איז  דאס  וויבאלד  טאכטער,  קעניג'ס  דער  מיט 
ווייטע זאך און לייגט זיך אפילו נישט אויף זיין שכל, אזוי 
זאַך  יענעמ'ס  אז  קלאָר  זיך  ביי  וויסן  איד  א  דארף  אויך 
געהערט נישט צו מיר, און אז דער אייבישטער האט דאס 
איהם געגעבן, האט עס נישט קיין שייכות צו מיר, און עס 
איז פונקט אזוי ווייט פון מיר ווי דער קעניג'ס טאכטער צו 

א פארגרעבטע דארפסמאן...

זי"ע  אלכסנדר  פון  העניך  רבי  רבי  דער  האט 
צוגעלייגט און געזאגט אז די משל האט אויך א המשך אויף 
די פארקערטע זייט: פונקט ווי דער קעניג'ס טאכטער וועט 
פוערישע  א  מיט  האבן  צו  חתונה  פארגלוסטן  נישט  זיך 
דארפסמאן, דאס זעלבע דארף א איד וויסן און אנערקענען 
וויאזוי קען איהם בכלל  און  הייליגקייט,  און  זיין חשיבות 
איינפאלן א געדאנק פון טוהן אן עבירה...            )חשבה לטובה(

דברי תורה אויף פרשת השבוע און ענינא דיומא פירותיך מתוקים

כַּבֵּד אֶת אָבִיךָ וְאֶת אִמֶּךָ 
יעקב  רבי  צדיק  הייליגן  ביים 

יצחק - דער 'יוד הקדוש' פון פרשיסחא 

ער  ווען  פאסירט  אמאל  האט  זי"ע, 

פאר  שיעור  א  פאָרגעלערנט  האט 

פלוצלינג  איהם  איז  תלמידים,  זיינע 

די  אויף  קשיא  שווערע  א  איינגעפאלן 

סוגיא וואס זיי האבן געלערנט, און דער 

יוד הקדוש האט זיך שטארק פארטיפט 

אין זיינע מחשבות צו טרעפן א תירוץ 

אויף די קשיא. ביים שיעור איז געזעצן 

איז  וואס  תלמידים  זיינע  פון  איינע 

געוועהן א בחור א יתום פון זיין טאטע, 

שטארק  געווען  איז  בחור  דער  און 

יוד  דער  אז  וויסענדיג  און  הונגעריג, 

הקדוש טראכט געווענליך זייער לאנג, 

די  געווען אז עס איז  האט ער מחליט 

פאסיגע צייט זיך ארויסצוכאפן פונעם 

שיעור און אהיימלויפן עפעס עסן און 

דערכאפן זיין הארץ.

דער בחור האט זיך שטילערהייט 

איז  און  ביהמ"ד  פון  ארויסגעכאפט 

וואס  מאמע  זיין  צו  אהיימגעלאפן 

האט געוואוינט אין די נאנטע שכינות, 

זיך  און  געווען  טוֹעֵם  שנעל  האט  ער 

אויפגעשטעלט צוריק צו גיין, ווען זיין 

מאמע האט איהם געבעטן א טובה אז 

בוידעם  אויפען  ארויפקריכן  זאל  ער 

דארט  פון  אראפברענגן  עפעס  און 

זי האט פונקט געדארפט, אבער  וואס 

אז  אנטשולדיגט  זיך  האט  בחור  דער 

צום  אנצוקומען  זייער  זיך  איילט  ער 

וועט  רבי  דער  איידער  נאך  שיעור 

אויפען  גייענדיג  פאָרלערנען.  ווייטער 

וועג האט זיך דער בחור בארעכנט אז 

גאנצע  די  געטוהן,  גוט  נישט  ער האט 

דאך  איז  תורה  די  לערנען  פון  תכלית 

דא  און  מצוות,  די  זיין  צו  מקיים  נאר 

געלעגנהייט  א  פארפאסט  ער  האט 

זיך  ער  האט  מאמע,  זיין  העלפן  פון 

שנעל אויסגעדרייט און צוריקגעלאפן 

זיין מאמע און ערשט דערנאך  העלפן 

צוריקגעגאנגען לערנען.

זיך  האט  בחור  דער  ווען  גלייך 

זיך  האט  שיעור,  צום  צוריקגעזעצט 

דער הייליגער יוד הקדוש אויפגעכאפט 
גרויס  מיט  געדאנקן  טיפע  זיינע  פון 
פרייד, און ער האט געפרעגט דעם בחור 
מקיים  יעצט  האסטו  מצוה  "וועלכע 
הייליגער  דער  זעה  איך  ווייל  געווען, 
מיט  מיטגעקומען  איז  'אביי'  אַמוֹרָא 
אז  דערציילט  בחור  דער  האט  דיר". 
אם  כיבוד  געווען  מקיים  האט  ער 
מיט'ן העלפן זיין מאמע. האט דער יוד 
הקדוש ערקלערט פאר זיינע תלמידים 
אז 'אביי' איז געווען א יתום און ער האט 
מאמע  און  טאטע  קיין  געהאט  נישט 
ש"ס(  אין  געברענגט  ווערט  עס  )ווי 
און דעריבער יעדעס מאָל ווען איינער 
איז מקיים די מצוה פון כיבוד אב ואם 
קומט אביי אראפ פון יענע וועלט איהם 
א  האבן  אויך  וויל  ער  ווייל  באגלייטן 
זכיה און א חלק אין די מצוה פון כיבוד 
אב ואם וואס ער האט קיינמאל נישט 
געהאט ביים לעבן, און אויך יעצט איז 
און  בחור,  דעם  מיט  מיטגעקומען  ער 
ווען אביי איז אריינגעקומען צום שיעור 
האט ער מיר אויך פארענטפערט מיין 
קשיא וואס איז מיר שווער געווען אין 

די סוגיא...                            )תפארת היהודי(

די מצוה פון הגבלה

דער  ווען  אז  מדרש  אין  געפונען  מיר 
גויים  די  צו  ארומגעגאנגען  איז  אייבישטער 
האבן  תורה,  די  זיין  מקבל  ווילן  זיי  אויב  פרעגן 
זיי געפרעגט וואס שטייט אין די תורה? און דער 
אייבישטער האט געענטפערט פאר יעדן פאלק 
איין מצוה וואס איז קעגן זייער טבע און ס'איז 
לא  לא תרצח,  ווי  איינצוהאלטן  זיי  שווער פאר 
תנאף, וכדומה און זיי האבן טאקע נישט געוואלט 
נעמען די תורה. אויב אזוי איז שווער פארוואס 
אזוי  נישט  אייבישטער  אידן האט דער  די  פאר 
געטוהן זיי צו זאגן פאָראויס איין מצוה וואס איז 

שווער פאר זיי מקיים צו זיין.

הרה"ק  בשם  געברענגט  ווערט  ספרים  אין 
רבי יצחק מאיר פון גור - דער חידושי הרי"ם זי"ע 
אז דער אייבישטער האט געגעבן פאר די אידן 
ל  לָה' ווי עס שטייט אין פסוק "הַגְבֵּ די מצות 'הַגְבָּ
דעם  באגרעניצן  זאל  רבינו  משה  אז  הָהָר"  אֶת 
דערנענטערן  נישט  זיך  זאלן  אידן  די  און  בארג 
צום בארג סיני, און דאס איז קעגן די טבע פון 
ווילן  זיי  אז  טבע  א  האבן  אידן  ווייל  אידן,  די 
יג זיין, און זיי זענען  שטענדיג אלעס וויסן און מַשִׂ
שטענדיג נייגעריג צו זעהן און צו וויסן וואס טוט 
מ'צוימט  ווען  שווער  זייער  זיי  איז  עס  און  זיך, 
זיי איין אז דא קענען זיי נישט גיין. און דאס איז 
געווען די מצוה וואס השי"ת האט געגעבן פאר 
די אידן פאר מתן תורה, צו זעהן אויב זיי וועלן 
זיך אנשטרענגן קעגן זייער געוואוינהייט און זיי 
זיי  אז  סימן  א  איז  דאס  איינהאלטן,  זיך  וועלן 

זענען גרייט מקבל צו זיין די תורה.

געדענקן דעם שבת

אֶת  "זָכוֹר  פסוק  אויפען  רמב"ן  דער 
אז  מכילתא,  דער  בשם  שׁוֹ"  לְקַדְּ ת  בָּ הַשַּׁ יוֹם 
דער  אז  איז  מצוה  די  פון  כוונה  פשוט'ע  די 
אייבישטער וויל אז מיר אידן זאלן געדענקן דעם 
שבת און עס זאל זיך נישט 'אויסמישן' ביי אונז 
מיט די אנדערע טעג פון די וואך. ווייל דורך דעם 
וואס מיר אידן געדענקן און האלטן דעם שבת, 
בראשית  ימי  ששת  די  דערמיט  מיר  געדענקן 
וואס דער אייבישטער האט אין זיי באשאפן די 
וועלט, און ממילא דאנקן מיר און לויבן השי"ת 
אויף דעם, און דאס איז פון די יסודות פון אונזער 

אמונה. 

מכילתא אז עס איז א  ווי אויך שטייט אין 
דעם  לויט  וואך  די  פון  טעג  די  ציילן  צו  מצוה 
שבת. ווייל די פעלקער פון די וועלט רופן די טעג 
זונטאג, מאנטאג, דינסטאג,  )ווי  מיט ספעציעלע נעמען, 
נעמען(.  די  פאר  סיבות  אנדערע  אדער  מַזָלוֹת  די  לויט  וכדומה 

אבער מיר אידן זאגן "היום יום ראשון בשבת" און 
ווייטער, קומט  אזוי אויך "שני בשבת" און אזוי 
אויס אז מיט דעם דערמאנט מען יעדן טאג דעם 
שבת, און מ'ציילט וויפיל טעג מיר האלטן יעצט 

אינעם וואך לויט די סדר פונעם שבת.

אוצר
הכרם

 אן אוצר פון ידיעות, הלכות, 
און מנהגים בענינא דיומא



ג גליון עוללות הכרם / אלכסנדר

געווארן  געבוירן  איז  זי"ע  איגר  לייבעלע  רבי  הרה"ק 

גרויסער  זיין  צו  פויזנא  שטאט  די  אין  תקע"ו  יאהר  אינעם 

פונעם  זוהן  א  זצ"ל  איגר  שלמה  רבי  גאון  דער  פאטער 

הייליגער גאון רבי עקיבא איגר זי"ע.

לייבעלע  קליינער  דער  זיך  האט  אהן  קינדווייז  פון 

גרויס  מיט  תורה  אין  התמדה  זיין  מיט  אויסגעצייכענט 

פלייסיגקייט מער ווי אלע קינדער אין זיין יאָרגאנג, אין צוגאב 

צו די גרויסע קדושה און צדקוּת וואס האבן זיך אנגעזעהן אין 

איהם, און געוויזן סימנים אויף זיין הייליגער צוקונפט.

האט  קינד  אלס  אמאל  אז  דערציילט  ווערט  עס 

הארטע  שטיקל  א  לעדל  זיין  אין  באהאלטן  געטראפן  מען 

טרוקענע ברויט, און ווען מ'האט איהם געפרעגט פארוואס 

א  מיט  געענטפערט  ער  האט  ברויט,  די  אוועק  לייגט  ער 

תמימות אז וויבאלד ביי זיי אין שטאט איז נישט דא שטענדיג 

געבאקן(  אידישע בעקער האט  א  וואס  )ברויט  ישראל"  "פת  קויפן  צו 

"פת  עסן  צו  מֵקיל  שטאטלייט  די  זיך  זענען  טיילמאל  און 

אנדערש,  עפעס  דא  נישט  ס'איז  ווען  ברויט(  )גוי'אישע  עכו"ם" 

זיך באהאלטן אביסל פת ישראל אז  און דעריבער האט ער 

ער זאל דאס קענען עסן ווען ס'וועט נישט זיין קיין אידישע 

ברויט, נישט וועלנדיג עסן קיין פת עכו"ם.

שלמה  רבי  פאטער  זיין  האט  תקופה  געוויסע  א 

געוואוינט אין די גרויסע שטאט ווארשא ווי ער האט עוסק 

אין  גאונים  בארימטע  די  פון  געווען  איז  שלמה  )רבי  מסחר  אין  געווען 

תורה,  פון  קרוין  זיין  פון  האבן  הנאה  געוואלט  נישט  האט  ער  און  צייט,  זיין 

זוכה געווען  וואס האט געהאנדלט, און ער האט  און ער איז געווען א סוחר 

צו 'תורה וגדולה' אויף זיין טיש, ביז דאס רעדל האט זיך איבערגדרייט און ער 

האט פארלוירן זיין רייכטום, דעמאלטס איז ער געווען געצווינגען צו נעמען 

אויף זיך אן עול פון רבנות אינעם שטאט קאליש וואס איז געווען א עיר ואם 

בישראל פיל מיט תלמידי חכמים און גרויסע לומדים(.

געלערנט  לייבעלע  רבי  ווארשא האט  אין  אלס בחור 

תורה ביים הייליגער חידושי הרי"ם - הרה"ק רבי יצחק מאיר 

דעמאלטס  נאך  האט  וואס  רבי,  גור'ער  ערשטער  דער  )שפעטער  זי"ע 

פון  וואס האט אנגעפירט מיט א קבוצה  ווארשא(  אין  געוואוינט 

ביי איהם. דארט  געלערנט  וואס האבן  לומדים  און  עילויים 

איז געווען דאס ערשטע באגעגעניש וואס רבי לייבעלע האט 

באקומען מיט די וועלט פון חסידים און חסידות ווי ער האט 

זיך אביסל באקענט דערמיט פון די נאָנט, היות זיין פאטער 

רבי עקיבא איגר זענען דאך נישט  רבי שלמה און זיין זיידע 

געווען קיין חסידים. נאך א שטיק צייט האט איהם זיין טאטע 

טאקע אוועקגעשיקט קיין פויזנא צום זיידן רבי עקיבא איגר 

אז ער זאל לערנען תורה ביי איהם, און איינס פון די סיבות 

זיין  אז  וואס ער האט מורא געהאט  געווען צוליב דעם  איז 

ווייטע  א  געווען  איז  פויזנא  חסיד.  א  ווערן  נישט  זאל  זוהן 

יענע  אין  נישט אנגעקומען אהין  איז  די חסידות  ווי  שטאט 

תקופה.

לייבעלע  רבי  איז  יארן  די  אין  געקומען  איז  ער  ווען 

עזריאל  רבי  נגיד  פון דער  די טאכטער  געווארן מיט  א חתן 

מאיר גראדשטיין ז"ל וואס איז געווען פון די ראשי הקהילה 

איז  מאיר  עזריאל  רבי  לובלין.  שטאט  אינעם  פרנסים  און 

געווען חשוב'ער איד א נגיד און געשטאַמט פון א מיוחס'דיגע 

משפחה און האט געהאט א שיינע שטוב פון תורה וגדולה. 

רבי עזריאל מאיר איז שוין איינמאל געווען א מחותן מיט רבי 

עקיבא איגר, ווייל זיין זוהן הג"ר אפרים פישל גראדשטיין איז 

געווען אן איידעם ביי רבי עקיבא איגר אליין. און עס ווערט 

דערציילט אז טאקע ביי יענעם שידוך ווען רבי עקיבא איגר 

איז געווען אין לובלין אויף די שבע ברכות פון זיין טאכטער, 

רבי  מחותן  זיין  פון  הויז  אינעם  איינגעשטאנען  איז  ער  און 

פונעם  די קליינע טאכטער  עזריאל מאיר, האט דעמאלטס 

רבי  פאר  טיי  גלאָז  א  געברענגט  און  באדינט  אכסניא  בעל 

עקיבא איגר, און רבי עקיבא איגר האט איר געבענטשט אז זי 

זאל זוכה זיין צו א גוטע חתן. און מיט עטליכע יאהר שפעטער 

איז די ברכה מקויים געווארן ווען זי האט זוכה געווען צו זיין 

די כלה פון רבי עקיבא איגר'ס אייניקל רבי לייבעלע.

נאך זיין חתונה האט רבי לייבעלע ממשיך געווען און 

געשטיגן אין תורה און עבודת ה' אינעם שטאט לובלין. דארט 

און לובלין האט ער זיך דערנענטערט צו א חשוב'ע קבוצה 

אינעם  געדאווענט  האבן  וואס  מעשה  ואנשי  חסידים  פון 

שוהל פונעם רבי'ן פון לובלין - דער חוזה זי"ע )דער חוזה האט 

שוין דעמאלטס נישט געלעבט, אבער זיין הייליגע בית המדרש איז ווייטער 

רבי  אויך  וחסידות(,  תורה  פון  צענטער  א  אלס  געדינט  און  אנגעגאנגען 

לייבעלע האט זיך דארט קוֹבֵעַ געווען זיין פלאץ און ער האט 

געלערנט און געדאווענט אין דעם שוהל.

געהויבענע  א  געפונען  זיך  האט  לובלין  אין  דארט 

קבוצה חסידים וואס פלעגן פארן צו הרה"ק רבי מנחם מענדל 

שטאט  אינעם  געוואוינט  דעמאלטס  נאך  האט  )וואס  זי"ע  קאצק  פון 

זיי האבן מיטגעטראגן מיט זיך רבי לייבעלע  טאמאשאוו(, און 

דבוק  שטארק  געווארן  איז  לייבעלע  רבי  טאמאשאוו.  קיין 

צום קאצקער און איז אסאך אפגעזעצן ביי זיין רבי'ן שעפּנדיג 

פון איהם פילע הויפענעס פון קדושה און חסידות.

אויך איז ער געווארן גאר נאנט מיט הרה"ק רבי מרדכי 

יוסף פון איזביצא - דער בעל מי השילוח זי"ע וואס איז געווען 

פון די גרעסטע תלמידים פונעם קאצקער זי"ע. און שפעטער 

ווען רבי מרדכי יוסף איז געווארן א רבי און אנגעהויבן צו פירן 

מיט  מיטגעגאנגען  לייבעלע  רבי  איז  איזביצא,  און  עֵדָה  אן 

איהם און זיך מדבק געווען אינעם צדיק פון איזביצא.

עס ווערט דערציילט איז אין די ערשטע תקופה נאך 

אלס יונגערמאן איז רבי לייבעלע זי"ע געזעצן אויף קעסט ביי 

זיין שווער אין לובלין )זיין שווער האט איהם אויסגעהאלטן און געגעבן 

פרנסה(, אלעס וואס ער האט באקומען פלעגט ער אוועקטיילן 

פאר ארימעלייט און גארנישט געהאלטן פאר זיך.

אינטרעסאנטע  אן  געהאט  אויך  האט  לייבעלע  רבי 

די  צווישן  דרייען  זיך  פלעגט  ער  אז  דעמאלטס,  מנהג 

זיין  אונטער  אפן  הענט  זיינע  געהאלטן  און  ארימעלייט 

רוקן, און די ארימעלייט האבן געקענט קומען ארויסנעמען 

מטביעות פון זיינע הענט, אהן דעם וואס ער זאל זעהן ווער 

זיך  זאלן  די ארימעלייט  כדי  נעמט,  ער  וואס  און  נעמט  עס 

נישט דארפן שעמען.

זיין  געשעצט  זייער  האט  איגר  עקיבא  רבי  זיידע  זיין 

געהאט,  ליב  שטארק  איהם  האט  און  לייבעלע  רבי  אייניקל 

און  דרך  זייער  איבערגעלאזט  האט  ער  וואס  טראצדעם 

אינמיטן  אמאל  אז  דערציילט  ווערט  עס  חסיד.  א  געווארן 

לערנען ווען רבי עקיבא איגר האט געהאלטן אינמיטן לערנען 

איגר  עקיבא  רבי  פלוצלינג  איז  שלמה,  רבי  זוהן  זיין  מיט 

אויפגעשטאנען פון זיין פלאץ און ער איז ארויסגעגאנגען אויף 

געזאגט  צוריקגעקומען האט ער  איז  ווען ער  אפאר מינוט. 

פאר זיין זוהן רבי שלמה "דיין זוהן לייבעלע איז געווען אין א 

סכנה, ווייל פון גרויס 

ט  י י ק ט כ א ר ט ר א פ

ער  איז  לערנען  אין 

אין  אריין  בטעות 

זיין  נעבן  וואלד 

האט  ער  און  שטאט 

באמערקט  נישט 

ער  און  גייט,  ער  ווי 

אריינגעפאלן  איז 

גרוב  טיפע  א  אין 

ער  און  שניי,  פון 

געקענט  נישט  האט 

פון  ארויסקומען 

דארט, און זיין לעבן איז געווען אין א געפאר, דעריבער בין 

פון  ארויסשלעפן  און  ראטעווען  איהם  ארויסגעגאנגען  איך 

זיך  האט  לייבעלע  רבי  אז  געווען  איז  פלא  דער  דארט"... 

דעמאלטס געפונען גאר ווייט אוועק פון זיי, און רבי עקיבא 

איהם  נס  בדרך  געהאלפן  ווארשיינליך  איהם  האט  איגר 

ארויסצוציען פון די שניי ווייט אוועק.

אויסגעדריקט  דעמאלטס  זיך  האט  איגר  עקיבא  רבי 

מינוט  צוואנציג  די  אויף  מוחל  נישט  אבער  איהם  בין  "איך 

אינמיטן  געווען  גורם  מיר  האט  ער  וואס  תורה  ביטול 

ער  האט  געהערט  דאס  האט  לייבעלע  רבי  ווען  לערנען". 

זיידן צום הארצן, און ער האט  זיין  ווערטער פון  די  גענומען 

ביטול  מינוט  צוואנציג  די  אנקעגן  וואכן  צוואנציג  געפאַסט 

תורה וואס ער האט גורם געווען פאר זיין גרויסער זיידע...

רבי  האט  איזביצא  פון  רבי'ן  זיין  פון  הסתלקות  די  נאך 

נייער  א  זוכן  ארויסגעלאזט  זיך  ענוה  גרויס  זיין  מיט  לייבעלע 

רבי, און ער האט געקלערט אפשר זאל ער זיך צוריקקערן קיין 

האט  לובלין  אין  געלעבט(.  דעמאלטס  נאך  האט  קאצקער  )דער  קאצק 

אויך געוואוינט זיין חבר דער הייליגער גאון רבי צדוק הכהן פון 

לובלין וואס איז אליינס געווען פון די גרויסע תלמידים פונעם 

איזביצער, אבער נאך די פטירה פון זייער הייליגער רבי, איז רבי 

צדוק אליין בכבודו ובעצמו געקומען צו גיין מיט א קוויטל צו 

זיין חבר רבי לייבעלע, פון דעם האבן די חסידים פארשטאנען אז 

דער ממשיך דרך פונעם איזביצער רבי וועט זייך רבי לייבעלע.

און אזוי האט טאקע רבי לייבעלע געפירט זיין הייליגער 

באקאנט  שטארק  געווארן  איז  נאמען  זיין  ווי  לובלין  אין  הויף 

מיט זיין גרויס קדושה און צדקות. יעדע מצוה פלעגט ער טוהן 

מיט געוואלדיגע כחות און דביקות און נאך לאנגע שעות הכנה 

צו יעדע מצוה. ווי אויך איז ער געווען באקאנט מיט זיין אהבת 

ישראל ווי ער האט ליב געהאט יעדן איד און זיך איבערגעגעבן 

זיי מיט מסירות נפש. רבי לייבעלע פלעגט נישט נעמען  פאר 

קיין 'פדיונות' פון זיינע חסידים, נאר אדרבה, שטענדיג האט ער 

אוועקגעטיילט אויך דאס לעצטע ביסל וואס ער האט געהאט 

פאר זיך...

הילולא
דצדיקיא

הרה"ק

רבי יהודה לייב איגר  זי"ע
דער תורת אמת פון לובלין

 יארצייט:
כ"ב שבט תרמ"ח

א געמאלן בילד פון רבי עקיבא איגר



גליון עוללות הכרם / אלכסנדרד

תולדות פון די 
הייליגע רבי'ס 
פון אלכסנדר

מאמר 
כ'

• פרק ו' •
הרה"ק רבי בעריש פון ביאלא זי"ע

זי"ע  ווארקער רבי  יונגער  פונעם  הסתלקות  די  נאך 

צו פארן  אנגעהויבן  די חסידים  יאהר תרכ"ח, האבן  אין 

קיין ביאלא צו הרה"ק רבי דוב בעריש לאנדא זי"ע וואס 

איז געווען פון די גרעסטע תלמידים פון די ווארקא רבי'ס 

זי"ע.

רבי דוב בעריש איז געבוירן געווארן בערך אין יאהר 

רבי  צדיק  און  גאון  גרויסער  דער  פאטער  זיין  צו  תק"פ 

פון  געווען  איז  וועלכער  זי"ע  טשעכענאוו  פון  אברהם 

די גרעסטע גאונים אין פולין אין זיין תקופה )הגאון רבי 

עקיבא איגר זי"ע פלעגט זיך אויפשטעלן מיט זיין גאנצער 

נאמען פונעם  נאר דערמאנט דעם  ווען ער האט  הייעך 

טשעכענאווער גאון(. און פון זיין קינדווייז אהן האט רבי 

און  התמדה  גרויס  מיט  תורה  אין  געווען  עוסק  בעריש 

פלייס. נאך זיין חתונה האט ער געוואוינט אין די שטאט 

גריצא - דארט ווי זיין שווער האט געוואוינט, און ער האט 

אויך דארט ממשיך געווען על התורה ועל העבודה. רבי 

נישט געווען קיין חסיד, און ער האט בכלל  בעריש איז 

נישט עוסק געווען אין עניני חסידות אין זיינע יונגע יארן.

זיין התקרבות צו חסידות
זי"ע  פייביל  שרגא  רבי  הגאון  איז  תקופה  יענע  אין 

געווען רב אין גריצא, און ער האט געמאכט א ברית פאר 

זיין יונגל -שפעטער דער אלטער רבי מרן רבי יחיאל זי"ע- 

ווי ער האט מכבד געווען זיין רבי'ן דער אלטער רבי פון 

איז  רבי  אלטער  דער  און  סנדקאות,  מיט  זי"ע  ווארקא 

ברית  נאכ'ן  ברית.  אויפען  זיין  צו  גריצא  קיין  געקומען 

שטאט,  פון  ארויסגעפארן  איז  רבי  ווארקער  דער  ווען 

ארויסבאגלייט,  גריצא  פון  אידן  די חשוב'ע  איהם  האבן 

יונגערמאן  דער  געווען  אויך  איז  עולם  דער  צווישן  און 

רבי בעריש. דעמאלט'ס האט רבי פייביל געזאגט פאר'ן 

א  זיך  געפינט  שטאט  אין  אונז  ביי  "דא  רבי  ווארקער 

יונגערמאן און ער איז א זוהן פון אונזער ידיד רבי אברהם 

טשעכענאווער און עס וואלט געווען א גלייכע זאך איהם 

מקרב צו זיין צו חסידות וויבאלד ער איז א גרויסער חַרִיף 

רבי  ווארקער  דער  האט  דעמאלטס  כלי",  שיינע  א  און 

איז  רבי בעריש  ווען  און  רופן,  געבעטן אז מ'זאל איהם 

זיין  ארויפגעלייגט  רבי  ווארקער  דער  האט  צוגעקומען 

מיט  שפאצירן  געגאנגען  איז  ער  און  איהם  אויף  האנט 

אהן  פון דעמאלטס  מינוט.  צען  בערך  אליין פאר  איהם 

חסיד  פייערדיגער  פלאַם  א  געווארן  בעריש  רבי  איז 

פונעם ווארקער רבי'ן, אזוי ווייט אז ער איז אפילו נישט 

באלד  איז  ער  נאר  שטוב,  אין  זיך  צו  אהיימגעגאנגען 

מיטגעפאָרן מיט'ן ווארקער רבי'ן קיין ווארקא און ער איז 

פארבליבן דארט אויף עטליכע וואכן.

ביים יונגער ווארקער רבי'ן 
יונגער  נאנט מיט'ן  געווען שטארק  איז  רבי בעריש 

רבי  און  זי"ע,  מענדל  מנחם  רבי  הרה"ק   - רבי  ווארקער 

איהם  האבן  וואס  חסידים  די  פון  געווען  איז  בעריש 

אנטפלעקט פאר די וועלט און געמאכט פאר א רבי. ווי 

מענדל  רבי  איז  פרק  פריערדיגן  אינעם  דערציילט  שוין 

נישט  און האט כמעט  געווען א באהאלטערנע מענטש 

גערעדט, און טאקע ווייניג מענטשן האבן איהם געקענט 

רבי  הייליגקייט.  און  גרויסקייט  זיין  פארשטאנען  און 

בעריש איז אבער געווען פון זיינע נאנטע מענטשן, נאך 

בחייו פון זיין טאטן דער אלטער ווארקער רבי זי"ע איז 

רבי בעריש געווען פון די ענגע 'חבריא' פון רבי מענדל 

יונגעלייט  געהויבענע  גאָר  זיך  אין  געציילט  האט  וואס 

וואס האבן געדינט דעם אייבישטער באהאלטערנעהייט 

פטירה  די  נאך  און  מדריגות.  און  השגות  גרויסע  מיט 

פונעם אלטער ווארקער רבי איז רבי בעריש געווען פון די 

וואס האבן מפרסם געווען די גדלות פון רבי מענדל, און 

א דאַנק איהם האבן די חסידים אויפגענומען דער יונגער 

ווארקער רבי אלס רבי אויף זיך.

תורה  דברי  און  ווערטער  געציילטע  די  טאקע  און 

גענוג  געווען  זענען  זאגן, דאס  רבי מענדל פלעגט  וואס 

מסביר  פלעגט  בעריש  רבי  בעריש,  רבי  חסיד  זיין  פאר 

וואס  ווארט  יעדן  און  דיבור  יעדן  חסידים  די  פאר  זיין 

דער רבי האט נאר געזאגט, און ער האט ערקלערט אין 

וָונוֹת וואס דער רבי האט  כַּ טִים און  שָׁ זיי פארשידענע פְּ

געמיינט צו זאגן דערמיט.

מרן רבי יחיאל זי"ע אין ביאלא
נאך די פטירה פונעם יונגער ווארקער רבי זי"ע, האבן 

די חסידים אויפגענומען זיין גרויסער תלמיד רבי בעריש 

אלס ממלא מקום, און דער עולם האט אנגעהויבן  זי"ע 

דעמאלטס  האט  בעריש  רבי  ווי  ביאלא  קיין  שטראמען 

געוואוינט.

צווישן די חסידים וואס האבן זיך באהאפטן צו רבי 

בעריש, איז אויך געווען דער אלטער רבי מרן רבי יחיאל 

זי"ע וואס איז אויך געפארן קיין ביאלא און איז געווען פון 

די חשוב'ע תלמידים פון רבי בעריש זי"ע. דער ביאלער 

רבי האט זייער מכבד געווען רבי יחיאל און איהם שטארק 

דער  ווען  שבועות  טוב  יום  אין  אמאל  געווען.  מקרב 

רבי  ביאלא האט  אין  יו"ט  אויף  געווען  איז  רבי  אלטער 

בעריש געהייסן ווארטן מיט קריאת התורה ביז רבי יחיאל 

וועט זיין גרייט.

רבי יחיאל האט אויך זייער געשעצט זיין רבי'ן און ער 

האט געהאלטן פון איהם גאר גרויס.

עס איז אינטרעסאנט צו באמערקן אז דער ביאלער 

רבי פלעגט זיין א גרויסער 'מֵקִיל' אין הלכות ברכות, און 

ער פלעגט אסאך מאל הייסן מאכן פארשידענע ברכות 

וואס די וועלט פירט זיך נישט צו טוהן אזוי. זיין תלמיד 

דער אלטער רבי זי"ע האט אמאל ערקלערט אז פונעם 

ביאלער רבי'ן קען מען זיך נישט אפלערנען אין דעם ווייל 

ער איז אין א מדריגה פון 'ברכה'דיג' צום אייבישטער, און 

ער וויל שטענדיג דאנקן און לויבן דעם אייבישטער און 

דערפאר האלט ער פון די אלע ברכות, און דער אלטער 

די  ביי  האלט  רבי  ביאלער  דער  אז  צוגעלייגט  האט  רבי 

נוּ אֶל קֵל חָי" אז זיין הארץ און  רִי יְרַנְּ י וּבְשָׂ מדריגה פון "לִבִּ

גוף זינגען און לויבן צום אייבישטער.

דער אלטער רבי האט געזאגט אמאל "ווער קען זיך 

דען פארגלייכן צום ביאלער רבי'ן" אין זיין גרויסקייט און 

אין זיינע מדריגות. און דער אלטער רבי האט דערציילט 

א מעשה וואס ער האט אליינס בייגעוואוינט און געזען 

מיט זיינע אייגענע אויגן: אמאל איז געווען נאכ'ן יום טוב 

שבועות ווען די חסידים זענען אריין צו רבי בעריש זי"ע 

אלטער  דער  און  אהיימפאָרן,  פאר'ן  געזעגענען  צו  זיך 

רבי איז דארט געשטאנען אין די זייט און מיטגעהאלטן 

געזעגנט דעם עולם, פלוצלינג  וויאזוי דער ביאלער רבי 

איז געקומען צו גיין א איד מיט א קוויטל, און ווי נאר דער 

ביאלער רבי האט אריינגעבליקט אינעם קוויטל האט ער 

מרגיש געווען אז דער קוויטל איז שוין געליינט געווארן 

פונעם  געפרעגט  האט  ער  און  צדיק,  אנדערע  אן  דורך 

קוויטל  דער  שוין  איז  וועמען  ביי  נאר  מיר  "זאג  חסיד 

געווען?", און פון גרויס פחד איז דער חסיד שטיל געבליבן, 

אבער דער ביאלער רבי האט איהם בארואיגט און געזאגט 

"וואס האסטו מורא, זאג מיר די אמת וועלכע רבי האט 

שוין געליינט דעם קוויטל", האט דער חסיד דערציילט אז 

מיט איין וואָך פריער איז ער געווען אין טשעכענאוו און 

ער האט געגעבן דעם קוויטל פאר'ן רבי'נס טאטע הגה"ק 

רבי אברהם פון טשעכענאוו )וואס האט נאך דעמאלטס 

געלעבט בשעת זיין זוהן איז געווען א רבי פון חסידים( 

און ער האט געליינט דעם קוויטל און דערנאך עס מיר 

 , צוריקגעגעבן

און דאס איז דער 

איך  וואס  קוויטל 

דא  יעצט  האב 

און  געברענגט 

פאר'ן  געגעבן 

דער  און  רבי'ן. 

ביאלער רבי האט 

צושמייכלט  זיך 

האט  ער  ווען 

אז  געהערט 

איז  קוויטל  דער 

זיין  ביי  געווען 

טאטע...

כ"ק מרן הגה"ק רבי שרגא פייבל מגריצא זי"ע, כ"ב תשרי תר"ט	 

כ"ק מרן רבינו יחיאל - דער אלטער רבי זי"ע, י"ד שבט תרנ"ד	 

כ"ק מרן רבינו ירחמיאל ישראל יצחק - דער ישמח ישראל זי"ע, כ"ט טבת עת"ר	 

כ"ק מרן רבינו שמואל צבי - דער תפארת שמואל זי"ע, כ"ט תשרי תרפ"ד	 

כ"ק מרן רבינו יצחק מנחם - דער לעצטער רבי אין אלכסנדר פולין הי"ד, כ"ג אלול תש"ב	 

כ"ק מרן רבינו יחיאל מנחם - דער רבי זכרונו לברכה, ו' מרחשון תשמ"ט	 

kerembeisshmiel@gmail.com להערות וכן לקבל הגליון באי-מייל

ספר זכותא דאברהם פונעם טשעכענאווער גאון זי"ע

 


